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مدیر بازار مشتقه و صندوق های کالایی 
بورس کالای ایران: 

بزرگترین تامین مالی تاریخ بورس 
کالا فردا انجام می شود

مدیر بازار مشتقه و صندوق های کالایی بورس 
کالای ایران گفت: بزرگترین تامین مالی تولید در 
تاریخ معاملات بورس کالا، فردا سه شنبه با انتشار 
اوراق سلف استاندارد کنسانتره سنگ آهن به ارزش 
۳۰ هزار میلیارد ریال به منظور ایجاد سرمایه در 

گردش شرکت سنگ آهن مرکزی انجام می شود.
اولیه  عرضه  گفت:  کالاخبر  به  آراسته  رحمان 
سنگ  کنسانتره  استاندارد  موازی  سلف  اوراق 
آهن شرکت سنگ آهن مرکزی به ارزش ۳۰ هزار 
میلیارد ریال فردا از ساعت ۱۰:۳۰ تا ۱۱ به عنوان 
دوره پیش گشایش و از ساعت ۱۱ تا۱۲:۳۰ به عنوان 
دوره عادی معاملات انجام می شود. آراسته افزود: 
عرضه اولیه مذکور در نمادهای عسنگ۱، عسنگ۲، 
عسنگ۳، عسنگ۴، عسنگ۵ و عسنگ۶ به تعداد 
قیمت ۳۵۳  با  و  قرارداد  هزار  و ۴۷۸  میلیون   ۸
هزار و ۸۵۰ تومان در هر قرارداد صد کیلوگرمی 
و  مشتقه  بازار  مدیر  گفته  به  گیرد.  می  صورت 
صندوق های کالایی بورس کالای ایران، معاملات 
تا ۱۹ دی ۱۴۰۴  از ۲۰ دی ۱۴۰۲  اوراق  این  ثانویه 
ادامه خواهد داشت. او اظهار داشت: تامین مالی 
۳۰ هزار میلیارد ریالی شرکت سنگ آهن مرکزی به 
منظور تامین سرمایه در گردش این شرکت انجام 
می شود و نکته حائز اهمیت آن است که تا پایان 
سال نیز تامین مالی بیش از ۳۰ هزار میلیارد ریال 
دیگر در حوزه محصولات پتروشیمی، کشاورزی و 

خودروسازی در بورس کالا اتفاق خواهد افتاد.
به گفته آراسته، مدل های جدید تامین مالی از 
جمله اوراق خرید دین کالایی نیز در دستور کار 
قرار گرفته است. به گزارش کالاخبر، در اطلاعیه 
عرضه اولیه اوراق سلف موازی استاندارد کنسانتره 
سنگ آهن شرکت سنگ آهن مرکزی آمده است: 
در صورتی که در پایان مدت عرضه اولیه، بخشی 
از اوراق پذیره نویسی نشود، متعهد پذیره نویسی 
مکلف به خرید اوراق باقیمانده به قیمت تعیین 
شده در بازار است. در صورتی که در پایان مدت 
اوراق  نویسی  پذیره  از  اولیه، هیچ بخشی  عرضه 
صورت نگیرد، متعهد پذیره نویسی مکلف به خرید 

اوراق به قیمت پایه خواهد بود.

در راستای همکاری های مشترک انجام 
شد:

دیدار جانشین معاونت فرهنگی و 
تبلیغات ارتش جمهوری اسلامی ایران 
با مدیرعامل شرکت بیمه حکمت صبا 

معاونت  جانشین  جعفرزاده  عباس  سرهنگ 
فرهنگی و تبلیغات ارتش جمهوری اسلامی ایران 
با دکتر بهاری فر مدیرعامل شرکت بیمه حکمت 

صبا در محل دفتر مدیرعامل دیدار و گفتگو کرد.
بیمه حکمت  عمومی شرکت  روابط  گزارش  به 
صبا ، مدیرعامل ضمن خوش آمدگویی به سرهنگ 
جعفرزاده و هیئت همراه ، با اشاره به اینکه بیمه 
یک ابزار مهم در رفع نگرانی های آینده افراد می 
باشد افزود : همیشه مال و جان ما در معرض خطر 
قرار دارد و از این نظر حضور بیمه در زندگی افراد 
لازم و ضروریست. ایشان ضمن تشریح فعالیت ها 
و خدمات شرکت بیمه حکمت صبا به مردم عزیز 
کشور و همچنین جامعه سهامداری که کارکنان 
خدوم ارتش جمهوری اسلامی ایران و خانواده های 
معززشان می باشند گفت : پشتوانه این شرکت 
، پشتوانه بسیار قوی است چراکه سهامداران آن 
ایران اسلامی هستند و در همین  ارتشیان غیور 
و  شفافیت  اصل  دو  ما  مهم  های  اولویت  راستا 
اعتمادسازی است . وی افزود : در تبیین پوشش 
های بیمه ای به ویژه بیمه های اتکایی می بایست 
مشترک  جمعی  های  نشست  با  ما  کارشناسان 
نسبت به تبیین ریسک های بیمه ای به جامعه 
مدیرعامل  نمایند.  اقدام   ، ارتش  معزز  و  بزرگ 
شرکت بیمه حکمت صبا با اشاره به پیشگام بودن 
روابط عمومی ارتش جمهوری اسلامی ایران خاطر 
نشان کرد : مجموعه شرکت بیمه حکمت صبا این 
افتخار را دارد تا با بکارگیری نخبگان صنعت بیمه 
کشور و با همکاری های دوجانبه ، نقش مهمی 
را در آگاه سازی مردم کشور و  پرسنل و خانواده 
های محترم ارتش جمهوری اسلامی ایران نسبت 

به خدمات متنوع بیمه ای ، ایفاء نماید.
تشریح  ضمن   ، جعفرزاده  سرهنگ  ادامه  در 
فعالیت های معاونت فرهنگی و تبلیغات ارتش 
عمومی  روابط   : گفت   ، ایران  اسلامی  جمهوری 
ارتش با رعایت اصول حرفه ای سعی در انعکاس 
توانمندی های غیورمردان ارتش جمهوری اسلامی 
ایران در همه عرصه ها را دارد . وی افزود : اقدامات 
فرهنگی و تبلیغاتی این معاونت به صورت مستقیم 
درصد قابل توجهی از جمعیت کشور را اعم از آحاد 
جامعه بالاخص کارکنان و خانواده های ارتش و 
همچنین سربازان و خانواده هایشان را دربر می 
گیرد که این نشان از ظرفیت های بسیار بالای این 

معاونت در بعد فرهنگی و تبلیغاتی می باشد.
در ادامه جانشین معاونت فرهنگی و تبلیغات 
ارتش ابراز امیدواری کرد ، با حضور دکتر بهاری فر 
در راس شرکت ، هم افزایی دوجانبه خیلی خوبی 
فی مابین مجموعه معزز ارتش جمهوری اسلامی 
ایران و مجموعه شرکت بیمه حکمت صبا اتفاق 
افتد و این امر سرمنشأ خدمت رسانی عظیمی برای 

جامعه ارتش جمهوری اسلامی ایران باشد.

تلاش مدیرعامل بانک مسکن برای 
بهبود وضعیت معیشت کارکنان 

بانک های دولتی

بانک  مدیرعامل  عباس حسینی  دکتر سید 
اقتصادی  امور  وزیر  به  نامه هایی  در  مسکن 
رئیس  و  مرکزی  بانک  کل  رئیس  دارایی،  و 
بهبود  خواستار  بانک ها،  هماهنگی  شورای 
وضعیت معیشت کارکنان بانک های دولتی و 
کاهش فاصله حقوق و مزایای آنان با کارکنان 

بانک های خصوصی و نیمه خصوصی شد. 
 – مسکن  بانک  خبری  پایگاه  گزارش  به 
هیبنا، دکتر حسینی ضمن تشکر و قدردانی 
دکتر  ویژه  به  دولت  بی شائبه  از حمایت های 
احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی، 
و  مرکزی  بانک  کل  رئیس  فرزین  محمدرضا 
هماهنگی  شورای  رئیس  نجارزاده  ابوالفضل 
بانک ها از کارکنان زحمتکش بانک های دولتی 
به ویژه بانک مسکن که همواره حامی اصلی 
مسکن  ساخت  در  دولت  طرح های  پیشبرد 
ملی بوده است؛ به وضعیت حقوق و مزایای 
کارکنان بانک های دولتی در مقایسه با کارکنان 
که  خصوصی  و  نیمه خصوصی  بانک های 
مشمول افزایش حقوق مطابق با ضوابط وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی هستند، اشاره کرد.
گفت:  ادامه  در  مسکن  بانک  مدیرعامل 
علیرغم اینکه حقوق و مزایا کارکنان بانک های 
قانون  اصلاح  قانون  تصویب  با  حتی  دولتی 
نیز  کل کشور  و ۱۴۰۲   ۱۴۰۱ بودجه سال های 
متناسب با شرایط تورمی نشده؛ بخشنامه های 
»تعیین  بر  مبنی  دستمزد  و  حقوق  شورای 
ضوابط اجرایی نحوه اعطای مزایای جانبی به 
کارکنان دستگاه های اجرایی« و نیز بخشنامه 
سازمان اداری و استخدامی در خصوص نحوه 
پرداخت های  نیز  حقوق«  »ترمیم  مبلغ  تاثیر 
هزینه های  کمک  معیشت،  با حقوق،  مرتبط 

رفاهی و ... را تحت الشعاع قرار داده است.
دکتر حسینی با اشاره به تلاش دولت برای 
تاثیر  بر  پرداخت،  نظام  در  عدالت  برقراری 
شغلی،  رضایت  ایجاد  در  مهم  این  بسزای 
سازمانی،  تعهد  ایجاد  کارکنان،  انگیزش 
پاک دستی و سلامت اداری، تکریم ارباب رجوع 
و ارائه خدمات مطلوب به مشتریان تاکید کرد 
بر  علاوه  دولتی  بانک های  کارکنان  گفت:  و 
انجام وظایف و ارائه خدمات مشابه با کارکنان 
تکالیف  انجام  به  متعهدانه  بانک ها،  دیگر 

محوله از سوی دولت محترم می پردازند.
به  مسکن  تخصصی  بانک  داد:  ادامه  وی 
عنوان یکی از ارکان اقتصادی کشور علاوه بر 
همواره  مردم،  آحاد  به  بانکی  خدمات  ارائه 
مجری سیاست ها و خط مشی کلان دولت در 
حوزه مسکن بوده و در حال حاضر نیز تحقق 
عهده دار  را  مسکن  ملی  نهضت  طرح  اهداف 
است. این در حالی است که کارکنان این بانک 
علیرغم افزایش حجم فعالیت ها و فشار کاری 
ناشی از انجام وظایف، مجدانه برای خانه دار 

شدن هموطنان تلاش می کنند.
هدف  با  ادامه  در  مسکن  بانک  مدیرعامل 
دلگرم شدن کارکنان خدوم بانک های دولتی و 
بهبود وضعیت معیشتی آنان، خواستار تدوین 
دولتی  بانک های  کارکنان  ویژه  پرداخت  نظام 
قشر  این  مزایای  و  حقوق  انطباق  منظور  به 
زحمتکش با کارکنان بانک مرکزی و نیز خارج 
شمولیت  از  دولتی  بانک های  کارکنان  کردن 
ملاک  و  دستمزد  و  حقوق  شورای  مصوبات 
عمل قرار دادن نظام جبران خدمات کارکنان 

بانک های دولتی شد.

مسعود دانشمند در گفتگو با اقتصاد ۲۴ درباره 
مالی  اقدام  ویژه  گروه  به  خاندوزی  اخیر  نامه 
می گوید: »همین قدر که ما بالاخره وارد گفتگو با 
طرف مقابل شده ایم را من مثبت ارزیابی می کنم. 
عدم  که  رسیده  باور  این  به  خاندوزی  آقای  اینکه 
عضویت در FATF باعث و سبب بروز مشکل شده، 
یعنی بالاخره به این نتیجه رسیده که باید برای این 

مساله راهکاری بیابند.« 
وی می  افزاید: »البته وزیر اقتصاد از زاویه ای وارد 
این گفتگو شده که چرا اساسا ما را در لیست سیاه 
تا  باید در لیست سفید باشیم  اید و ما  قرار داده 
بتوانیم از ذیل بند ۷ خارج شویم. البته استدلال وزیر 
اقتصاد برای این نامه این است که باید به قطعنامه 
شورای امنیت و مصوبات برجام توجه شود و با این 
استناد ها ما نباید در لیست سیاه FATF قرار بگیریم. 
هرچند که این استدلال ها ممکن است از نظر گروه 
ویژه اقدام مالی لزوما مورد قبول نباشد، اما شروع 

مذاکره برای حل مساله نکته مثبتی است.«
FATF نشانه های نیاز کشور به

این کارشناس همچنین تاکید می کند: »بالاخره این 
نشانه ای از این مسئله است که باور کرده اند نیاز 
است که کشور از لیست سیاه FATF خارج شود. 
در شرایط فعلی اگر کشوری با ایران وارد تجارت و 
مراودات بانکی شود خود آن کشور نیز وارد لیست 
سیاه اف  ای تی اف خواهد شد، بنابراین هیچ کشوری 
نخواهد  ایران  با  به همکاری  تمایلی  دیگر  دنیا  در 
و  مالی  تبادلات  به  سنگینی  این صدمه  و  داشت 

اقتصاد ایران وارد خواهد کرد. 
اکنون به نظر می رسد آقای خاندوزی متوجه این 
آسیب شده و حالا هم که متوجه این آسیب شده 
اند، این نامه را نوشته شده است. اما خب با توجه 
به رویکردی که نظام در این مورد دارد، برای این که 
دستکم وارد مساله شوند، اعتراض کرده اند که اساسا 
چرا در لیست سیاه هستند و به نظرم این شروع 
باب گفتگو در این باره خواهد بود که مشکل را حل 

کنند.«
این فعال اقتصادی در ادامه نیز با اشاره به معلق 
به  مالی  اقدام  ویژه  گروه  به  پیوستن  ماندن طرح 
اقتصاد ۲۴ می گوید: »به هر حال زمانی که صورت 
مساله را بالاخره از کشوی میز بیرون می آوریم و روی 
میز می گذاریم یعنی که دغدغه حل مساله پیدا شده 

است.
آقای خاندوزی حالا پرونده FATF را از کشو بیرون 
آورده و به روی میز بازگردانده و حالا که روی میز 
است می شود درباره آن بحث و گفتگو کرد. کما این 
که من همواره گفته ام به جای این که با دنیا قهر 
کنیم باید با جهان گفتگو کنیم ولو این که ۱۸۰ درجه 
هم اختلاف نظر داشته باشیم، اما قهر کردن راه حل 

نیست.«
برای حل بحران های اقتصادی نیاز به حل تحریم ها 

و FATF داریم
نیز  دانشگاه  استاد  و  اقتصاددان  افقه،  مرتضی 
معتقد   FATF درباره   دوباره  مذاکره  امکان  درباره 

است: »ما بهترین زمان ها را برای مذاکره از دست 
داده ایم، اما هنوز دیر نشده است.«

افقه در گفت وگو با اقتصاد ۲۴ با اشاره به مساله 
FATF می گوید: »من در سال های اخیر و به ویژه 
از دولت سیزدهم و ریاست جمهوری  حتی پیش 
بودم که دولت  تکرار کرده  ابراهیم رئیسی، مرتب 
جدید نیز اگر بیاید هیچ گریزی ندارد از اینکه هم به 
دنبال رفع تحریم ها باشد و هم مشکل FATF را حل 
کند چرا که هیچ کشوری نمی تواند یک مدت زمان 
طولانی با انزوا و گریز از مذاکره، مشکلات کشورش 
را حل کند. حتما تجارت خارجی یک اصل اساسی و 

ضروری برای زنده ماندن یک اقتصاد است.
شاید در کوتاه مدت به دلایل سیاسی و به دلیل 
تنش های منطقه ای این روند انزوا برای کوتاه مدت 
قابل تحمل باشد، اما در طولانی مدت قابل پیش 
بینی بوده که به رغم ادعا های مکرر این دولت که 
بدون FATF نیز می توانیم مراوده را ادامه بدهیم، اما 

خب این روند ناممکن است.«
انواع  به  اشاره  با  همچنین  دانشگاه  استاد  این 
زدن  دور  برای  سیزدهم  دولت  که  قرارداد هایی 
تحریم ها به سراغش رفته است می گوید: »انصافا نیز 

آقایان هر چه به ذهنشان می رسید را انجام داده اند، 
از قرارداد هایی که با چین و روسیه بستند و پیوستن 
به شانگهای و بریکس و یا تجارت های تهاتری که نیاز 
به مسائل مالی نداشت را انجام داده اند، اما کل این 
روند تنها می توانسته در کوتاه مدت بخشی از مشکل 
را حل کند و قابل انتظار بوده که ایران در نهایت به 
این سمت حرکت کند که هم مشکل FATF را حل 

کند و هم تحریم ها را.«
اجرای قراردادهای بین المللی نیاز به FATF دارد

فرصت های  مساله  به  نیز  ادامه  در  افقه  البته 
اشاره می کند و می گوید که: »باید  رفته  از دست 
یادآوری کرد که اکنون نیز ایران به دنبال حل مساله 
از دست  را، چون  متاسفانه، فرصت ها  اما  است، 
داده ایم اکنون طرف های مقابل هستند که مقاومت 

خواهند کرد. 
ما فرصت های مناسبی را در دولت حسن روحانی 
از دست دادیم و همین آقایان مسئول فعلی آن زمان 
مانع پیوستن به FATF شدند و پیشرفت ها و توافقی 
که در حال انجام برای بازگشت به برجام بود را با 
مانع تراشی که به نام دولت قبلی نباشد، متوقف 
کردند و حالا در همان چاله ای هستند که شاید تصور 

نمی کردند گرفتار آن شوند.«
اصلاح  به  اشاره  با  همچنین  دانشگاه  استاد  این 
مورد  »در  می گوید:  اقتصاد ۲۴  به  بانکی  سیستم 
اصلاحات ساختار بانکی بعید می دانم که اصلاحات 
به درستی  نیز  را  مالی  اقدام  ویژه  گروه  نظر  مورد 
اعمال کرده و انجام داده باشیم. ما به لحاظ تکنیکی 
با  زیادی  فاصله  متاسفانه  دانشی  و  تکنولوژی  و 
سیستم های بانکداری دنیا داریم، ولی امکان دارد 
فکر  اما  باشیم،  داده  انجام  را  حداقل ها  از  برخی 
باشد.  یا حتی کافی   نمی کنم مدنظر طرف مقابل 
اجرای  برای  موارد  مهم ترین  که  داشت  توجه  باید 
به  مربوط  نیز  مالی  اقدام  ویژه  گروه  با  توافق  این 
معاهده پالرمو است که مساله نقل و انتقال پول 
است.« طرفین  بین  اختلاف  اصلی  محل  و   است 
وی در پایان تاکید می کند: »ایران در این سال ها با 
انواع قرارداد ها با چین و روسیه و کشور های آفریقایی 
تلاش کرده وانمود کند نیازی به FATF ندارد، اما 
حقیقت این است که اجرای این قرارداد ها به رفع 
تحریم و رفع مشکلات ناشی از عدم عضویت در 
FATF منوط است و بدون آن مشکل حل نخواهد 

شد.«

قیمت هر متر مربع خانه در تهران طی یک سال سی میلیون 
تومان افزایش یافت. قیمت یک متر مربع واحد مسکونی در تهران 
، طبق گزارشی که مرکز آمار یاران ارائه کرده است، طی یک سال 
یعنی در محدوده زمانی آذرماه سال گذشته تا ادرماه امسال افزایشی 

بیش از سی میلیون تومان تجربه کرده است.
بر این اساس بهای هر متر مربع واحد مسکونی از ۵۰ میلیون و 
۴۰۰ هزار تومان به هشتاد میلیون و دویست هزار تومان در سال 
جاری رسیده است. این رشد عجیب قیمت که در قیاس با حداقل 
دستمزد، ابعاد ان آشکار می شود، بازار خرید و فروش ملک را به 
شدت کساد کرده است.این روزها کمتر کسی قدرت خرید مسکن 
را داراست، حداقل دستمزد در ایران در بهترین حالت در محدوده 
هشت میلیون تومان قرار می گیرد، به این ترتیب قیمت یک متر 
واحد مسکونی حالا به ۱۰ برابر حداقل دستمزد در کشور رسیده 

است.
نکته مهم اینجاست که افزایش سی میلیون تومانی قیمت یک 
متر مربع واحد مسکونی از چشم برخی رسانه های حامی دولت 
کاهش  به  می دهند  ترجیح  آنها  از  بسیاری  و  است  مانده  دور 
چهارصد هزار تومانی قیمت یک متر خانه در آذرماه در قیاس با 
قیمت های آبان اشاره کرده و بر عقب نشینی نیم درصدی قیمت 

مانور بدهند.
قیمت مسکن کاهش یافته است؟

بر اساس آمار مرکز آمار ایران در آذرماه امسال متوسط وزش 
قیمت یک متر مربع واحد مسکونی در مناطق ۲۲گانه تهران ۸۰ 
میلیون و ۲۹۸ هزار تومان بود که در مقایسه با متوسط قیمت 
آبان ماه امسال با ۸۰ میلیون و ۶۸۰ هزار تومان حدود نیم درصد 

کاهش یافته است.
در بین مناطق ۲۲گانه تهران منطقه یک با متوسط قیمت ۱۵۷ 
میلیون و ۱۰۶ هزار تومان بیشترین و منطقه ۱۹ با ۴۰ میلیون و ۸۳۹ 

هزار تومان کمترین قیمت هر متر مربع مسکن را طی ماه گذشته 
داشته اند.

در منطقه ۳ متوسط قیمت ۱۳۹ میلیون و ۶۴۸ هزار تومان بوده 
که نسبت به ماه قبل از آن )آبان ماه ۱۴۰۲( با متوسط قیمت ۱۴۵ 
میلیون تومان، حدود ۴ درصد رشد منفی را ثبت کرده است.طی 
ماه گذشته در مجموع ۴۰۷۲ معامله در سامانه املاک و مستغلات 
کشور )برای شهر تهران( ثبت شده که حدود ۲ درصد بیشتر از 

تعداد معاملات آبان ماه امسال است.
که  می شود  داده  مسکن  نرخ  کاهش  روی  بر  مانور  حالی  در 
بررسی ها حکایت از آن دارد که رکود و نه کاهش قیمت حرف اول را 
در این بازار می زند و کمتر کسی حاضر است در شرایط فعلی نسبت 
به فروش ملک اقدام کند چرا که قدرت خریداران در حداقل شرایط 
ممکن است و از این رو نبود قدرت خرید، عامل مهم راکد شدن بازار 

محسوب می شود.

وام مسکن چند؟
در عین حال ابزارهای افزایش توانمندی و قدرت خرید نیز در بازار 
مسکن ایران کارایی خود را از دست داده اند. سرعت سرسام آور 
رشد قیمت اوراق تسهیلات مسکن، سبب شده است بخش مهمی 
از این تسهیلات صرف خرید اوراق شود. با توجه به فراتر رفتن قیمت 
هر برگه اوراق از ۱۴۰ هزار تومان، بابت خرید ۱۶۰۰ برگ مورد نیاز 
دریافت تسهیلات ۸۰۰ میلیونی مسکم در تهران، اعتباری نزدیک به 
۲۳۰ میلیون تومان نیاز است. متقاضیان دریافت تسهیلات جعاله 
به همراه تسهیلات خرید نیز لازم است ۱۹۲۰ برگه خریداری کنند 
که در این حالت بیش از ۲۷۰ میلیون تومان تنها صرف خرید اوراق 
تسهیلات مسکن می شود. به این ترتیب از ۹۶۰ میلیون تومان در 
بهترین حالت ۶۹۰ میلیون تومان برای خرید ملک باقی می ماند اما 
وام گیرنده باید مبنای بازپرداخت اقساط را همان ۹۶۰ میلیون تومان 
قرار دهد. با توجه به متوسط قیمت هشتاد میلیون تومانی ملک در 
تهران، اوراق تسه کفاف خرید ۹.۵ متر خانه را در تهران می دهد. به 
نظر می رسد بحران مسکن که قرار بود در دولت رییسی حل شود، 
چنان پیچیده شده که این کالای استراتژیک تا مدهای طولانی از 
دسترس خانوارها خصوصا خانه اولی ها خارج است و حتی درآمد 
سی سال کار یعنی آغاز تا پایان بازنشستگی نیز کفاف خرید یک 

واحد مسکونی معقول را در تهران نمی دهد. 
به عبارت دیگر برخی برآوردها زمان انتظار برای خانه اولی ها را 
بیش از چهل سال عنوان می کنند. با احتساب میزان درآمد و در 
نظر گرفتن یک سوم پس انداز درآمد، زمان مورد نیاز برای خرید یک 
خانه پنجاه متری که این روزها بیش از چهار میلیارد تومان قیمت 
دارد در حدود ۴۹ سال محاسبه شده است. مرکز آمار ایران میزان 
درآمد خانوار ایرانی را در سال ۱۴۰۱ در حدود ۱۶۶ میلیون و ۹۰۰ هزار 
تومان برآورد کرده است. البته در این دوره زمانی میانگین قیمت 

مسکن در سال ۱۴۰۱ حدود پنجاه میلیون تومان بود.

حتی اجرای قرارداد های ایران با چین و روسیه هم منوط به پذیرش FATF است 

FATF گره در
گروه اقتصاد - وزیر امور اقتصادی و دارایی کشورمان در نامه ای اعتراضی به گروه ویژه اقدام مالی )FATF( خواستار آن شد تا نام جمهوری اسلامی ایران 
از ذیل توصیه ۷ و سایر اسناد مرتبط این نهاد با قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل متحد حذف شود. خبری کوتاه که بار دیگر مساله پیوستن یا 
نپیوستن ایران به گروه ویژه اقدام مالی و وجود ایران در لیست سیاه FATF را به صدر اخبار آورد. کما اینکه مسعود دانشمند، کارشناس و فعال اقتصادی 
که ریاست اتاق مشترک ایران و امارات را نیز برعهده داشته است درباره اهمیت FATF گفته بود: »نپیوستن به اف  ای  تی  اف اقتصاد ما را قفل کرده است.« 

وام مسکنی برای خرید ۸ متر خانهبهای عجیب اوراق مسکن

ایران در این 
سال ها با انواع 

قرارداد ها با 
چین و روسیه 

و کشور های 
آفریقایی تلاش 

کرده وانمود کند 
 FATF نیازی به
ندارد، اما اجرای 
این قرارداد ها به 

رفع تحریم و رفع 
مشکلات ناشی 
از عدم عضویت 

در FATF منوط 
است

ملی  بانک  عامل  مدیر  مقام  قائم  سرپرست  شهبازی  اله  نصرت  معارفه  مراسم 
ایران،حسین بهاری عضو هیات عامل و معاون حقوقی و وصول مطالبات و محمد نور 
آزادی سرپرست معاونت بانکداری جامع با حضور دکتر ابوالفضل نجارزاده مدیر عامل 

بانک ملی ایران، برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران،دکتر ابوالفضل نجارزاده در این مراسم که 
اعضای هیات مدیره و هیات عامل نیز حضور داشتند با تقدیر از عملکرد کاووس ایرج پور 
معاون سابق حقوقی و وصول مطالبات و محمد رضا محمود پناه معاون سابق بانکداری 
جامع بر توانمندی های نصرت اله شهبازی،حسین بهاری و محمد نور آزادی در سمت 

های جدید برای تحقق اهداف عالیه بانک تاکید کرد.
دکتر نجار زاده  با اشاره به ضرورت سرعت گرفتن واگذاری ها گفت:بانک ملی ایران در 
امر واگذاری شرکت ها مصمم است  و مشکلات و موانع مربوط به واگذاری شرکت ها باید 

هر چه زودتر مرتفع شوند.
وی افزود:شرایط واگذاری ها باید به گونه ای تعیین شود که علاوه بر ایجاد انگیزه در 
مشتریان،فضای رقابتی را نیز برای خرید به وجود آورد زیرا با ایجاد نگاه متفاوت در بخش 

فروش و سرمایه گذاری، می توان شاهد تحول در واگذاری بود.
وی با تشریح برنامه های آتی بانک ملی ایران در حوزه فناوری اطلاعات و شبکه ارتباطات 
گفت: همگام و همسو شدن با  صنعت بانکداری یک ضرورت است و باید یک تفاوت 
و تحول ملموس را در این بخش رقم بزنیم و به نظرم با برنامه های جدیدی که در حوزه 
فناوری اطلاعات و با تکیه بر تلاش و دانش همکاران جوان شرکت داده ورزی سداد تهیه 

و تدوین شده است عبور از برخی مشکلات را سهل خواهد کرد.
نجارزاده در پایان سخنان خود بر  ضرورت و تقویت رویکرد انضباط مالی در بانک با 

وجود تکالیف سنگینی که بر عهده بانک ملی ایران گذاشته شده است ؛ تاکید کرد. 
 عباس شفیعی رئیس هیات مدیره نیز در این مراسم ضمن تبریک انتصابات جدید و 
تقدیر از عملکرد مدیران قبلی  به برخی از اقدامات مهم بانک در روزهای گذشته اشاره 
کرد و در خصوص روند انتقال موسسه نور به  این بانک گفت :روند انتقال موسسه نور 
به بانک ملی ایران از نظر نرم افزاری،شناسایی اموال و ارزش گذاری آنها به خوبی در حال 
پیگیری و  انجام است و در خصوص  وضعیت انتقال و شرایط کارکنان موسسه نور به این 
بانک نیز هماهنگی های لازم  با سازمان  امور استخدامی کشور صورت گرفته و پیگیری 

های لازم در حال انجام است.
اعضای هیات مدیره و هیات عامل نیز در این مراسم ضمن تقدیر از عملکرد ایرج کاووس 
پور و محمد رضا محمود پناه،بر توانمندی ها و تخصص و تجربه نصرت اله شهبازی، 

حسین بهاری و محمد نور آزادی در سمت های جدید تاکید کردند.
 نصرت اله شهبازی قائم مقام بانک ملی ایران نیز در این مراسم ضمن تقدیر از حسن 
اعتماد مدیر عامل و اعضای هیات مدیره گفت:در شرایط فعلی برای تحقق برنامه های 
بانک ملی ایران نیاز است تا همه ارکان بانک با یکدلی و دغدغه مندی در جهت هدف 

های تعیین شده، بکوشند.
وی با اشاره به شرایط دشوار اقتصادی کشور، گفت:بانک ملی ایران باید در چنین 
شرایطی با فهم مشترک و همدلی هیات مدیره ، هیات عامل و همراهی دلسوزانه همه 

کارکنان، نقش تاریخی خود را برای عبور کشور از مشکلات انجام دهد.
در پایان حسین بهاری عضو هیات عامل و معاون حقوقی و وصول مطالبات و محمد نور 
آزادی سرپرست معاونت بانکداری جامع نیز در این مراسم بر عزم خود برای تحقق برنامه 

های بانک در بخش های مربوطه تاکید کردند.

برگزاری مراسم معارفه قائم مقام مدیر عامل بانک ملی ایران و دو انتصاب دیگر


